

# Errenteriako Emakumeen Etxea. Aspaldiko ametsa errealitate

Txelo Berra Mur, Karmele Fernandez Boga, Marta Berra Mur eta Olatz Arbelaitz  
Errenteriako Emakumeen etxeko batzarreko kideak  
Argazkiak / Fotos: Mendi Urruzuno

Martxoan zabaldu zituen apeak Errenteriako Emakumeen Etxeak. Lehenengo ekitaldia 2019ko martxoaren 2an egin zen bertan, Mariasun Landa sarien banaketa, eta tartean ekitaldi gehiago egon baziren ere, irekiera ofiziala, festa eta guzti, martxoaren 23an egin genuen.

Emakumeen etxea errealitatea da jada.

Hemen eta orain eraikina eta etxea sentitzen dugu eta pozik gaude benetan. Honaino iristeko bidea luzea izan da, baina ziur gaude merezi izan duela eta fruitu ederrak ekarriko dituela.



## **ASPALDIKO ALDARRIKAPENA Y UN CAMINO TRABAJOSO**

Mugimendu feministaren baitan 80ko hamarkadan eta 90ekoaren hasieran agertu zen dagoeneko emakumeen etxeen beharra. Talde txikietan antolatuta, ia elkar ezagutu gabe lanean zebiltzan emakumeak elkartu eta elkar ezagutzeko gune eta espazio partekatuen beharra identifikatu baitzen. Izaera dela eta, garai hartan, mugimendu feminista emakumeen batzarrak gorpuzten zuen, baina gainerakoan oso atomizatuta zen eta herri berean lanean aritu arren, emakume askok ez zuten elkar ezagutu ere egiten. Egoera honetan, sortzen ari zen indar hori elkartu eta bideratzeko espazio komunen beharra nabarmentzen eta aldarrikatzen hasi ginen.

Erreenterian ere, garaitsu horretan ordura arte tabernetan eta etxe zokoetan biltzen ginen herriko talde desberdinak antolatu eta indar gehiagoz udalari lokal bat eskatu genion. Batzar ireki bat deitu zen eta jasotako erantzunak deitzaileak ere harritu zituen; kolektiboetako partaideez gain, antolatu gabe bazeuden ere haien burua feministatzat zuten eta militantzia eta borrokarako toki bat bilatzen zuen emakume piloa ere batu zen bertara. Etxerik ez, baina mugimendu hark eragin positiboa eduki zuen. Emakumeok elkar ezagutu genuen, koordinadora bat sortu zen, eta espazio komun baten beharraren kontzientzia handiagotu egin zen. Kolektiboaren indarraz jabetu ginen!

Gure herrikoa ez zen gertaera isolatua izan eta aldarrikapen hauen ondorioz, urte batzuk geroago, 2000. urtearen bueltan hain zuzen ere, martxan jarri ziren Euskal Herrian lehenengo berdintasun planak eta 2003. urtean Ermua eta Arrasateko emakumeen etxeak sortu ziren. Geroxeago etorriko zen Eibarkoa eta 2010. urtetik aurrera beste bolada batean Basauri, Ondarroa, Donostia, Azpeitia eta Hernanikoak. Etxe hauen garapenak argi

utzi du emakume-taldeen elkargunea izateaz gain jendartean paper garrantzitsua izan dutela. Izaera dela, alde batetik instituzioen eta mugimendu feministaren arteko elkarrizketa gune dira eta berdintasuneko politika errealkak sortzeko instituzioen eta partidu politikoen implikazioaren beharra agerian utzi dute. Eta bestetik, indarkeria matxistari, eta, oro har, sistema patriarkalari aurre egiteko tresna eraginkorra dira.

En Erreenteria, el llamamiento a las mujeres del municipio para poner en marcha un Plan de Igualdad llegó el año 2007 por parte del área de Servicios Sociales. En aquel entonces no existía todavía un Área Municipal de Igualdad. También esta vez la respuesta fue grande y diversa: acudieron mujeres de asociaciones vecinales, representantes de grupos de mujeres diversos, del movimiento feminista y ciudadanas a título individual. Así, tras muchas jornadas de debate se estableció la base de las primeras políticas de igualdad del Ayuntamiento y llegó en 2008 el “I Plan de Igualdad de Mujeres y Hombres de Erreenteria 2008-2012”. Este plan supuso dos cambios en la estructura municipal que han ayudado en la participación política de las mujeres de este pueblo: la creación del Área Municipal de Igualdad y la formación del Consejo de Igualdad, un órgano de participación ciudadana cuyos objetivos son promocionar la participación, empoderamiento y protagonismo de las mujeres, además de promover la perspectiva de género en las políticas municipales, y que se ha convertido en un espacio de interlocución entre la institución y el movimiento de mujeres. Desde su formación, hace más de diez años, está incidiendo en las políticas municipales de igualdad: asesorando, impulsando y trabajando en los diseños de medidas, de programas y de proyectos que tengan como objetivo avanzar hacia la igualdad real y efectiva de mujeres y hombres

en todos los ámbitos de la vida. Y por supuesto, reivindicando políticas públicas feministas para transformar la vida.

En aquel Primer Plan no dejamos sin apuntar la reivindicación histórica del espacio de encuentro, debate y reflexión de las mujeres. Pero el tiempo pasó, la vigencia del plan terminó y no se hizo nada. A pesar de todo, el “II Plan de Igualdad de Mujeres y Hombres de Errenerteria 2013-2016”, aprobado en 2013 que no recogía la creación de un espacio de encuentro, sí planteaba líneas de trabajo relacionadas con el empoderamiento de las mujeres.

Ya llevábamos mucho retraso en el tema de las casas de mujeres en comparación a otros pueblos de Euskal-Herria, cuando la responsable del Departamento de Igualdad, Garazi Lopez de Etxezarreta, propuso al Consejo crear la Casa de Mujeres en Errenerteria. El trabajo de todos estos años estaba dando frutos: el Área de Igualdad y el Consejo ya estaban afianzados, la relación de confianza y entendimiento mutuo era grande, así como la voluntad política de creer en nuestra capacidad de trabajo en común. Creímos que era el momento y que había que hacer la apuesta por la Casa.

## SORKUNTZA PROZESA

Errebeldikazio horiek kontuan izanik, 2016an Emakumeen Etxearen sorkuntza prozesuarekin hasi ginen. Parte-hartze eremu zabala martxan jarri genuen. Izen ere, proiektuak Oarsoaldea osatzen dugun emakumeon aniztasuna islatu beharko du eta horretarako, argi genuen gogoeta Errenerteria eta Oarsoaldea osatzen dugun emakume desberdinon artean egin behar zela, hala nola, elkartea, talde feministak, sindikatuak, antolakuntza politikoak, gizarte mugimenduak eta norbanakoak, eta erabakiak, ahal den neurrian behintzat, konsensuz hartu



*Prozesuko saio batean emakumeak gogoeta eginez.*

beharko zirela.

Prozesua 2016ko uztailean hasi zen, Elhuyar Aholkularitzak gidatuta egin genituen sei gogoeta saiorekin, eta gerora egindako beste batzar mordoarekin jarraitu zuen. Saio horietan eztabaidatu genuen alde batetik Etxea zer nahi dugun izatea, eta bestetik, martxan jartzeko zer behar genuen. Bide horretan, 100 emakume inguruk hartu dugu parte. Haien artean 20 bat elkartetako kideak: emakume taldeak, talde feministak, beste kolektibo batzuk eta norbanakoak elkartu gara; 4 udalerritako eta 13 auzotako emakumeak, hain zuzen ere. Adin-tartea ere zabala izan da, 20-70 urte arteko emakumeok hartu baitugu parte. Datuek argi adierazten dute, beraz, gogoeta taldean, dibertsitatean eta elkarlanean egindakoa izan dela eta prozesuan parte hartu dugunok esan dezakegu oso aberasgarria izan dela desberdinon ideiak entzun, partekatu eta eztabaidatzea. Prozesuan landu eta adostu ditugu ideia batzuk, baina argi dugu Errenerteriako Emakumeen Etxea hasi besterik ez dela egin eta bertara batzen garen emakume guztiak artean erabakiko dugula haren nondik norakoa.

## ¿QUÉ ESPERAMOS DE LA CASA?

Creemos que la Casa de las Mujeres de Errenerteria va a ser referencia y lugar de

encuentro de las mujeres, tanto de Errenerteria como de Oarsoaldea, no solo en el sentido físico sino también simbólico. Además, en cuanto a servicios, formará parte de una red articulada junto con otros agentes del municipio (asociaciones, servicios y equipamientos municipales, etc.). Será la fuente de referencia a la hora de recabar información o datos sobre la realidad de las mujeres.

Visualizamos la Casa como un espacio sin violencia machista para la liberación personal; un lugar donde las mujeres seamos lo más libres posible y aun teniendo sensibilidades diferentes nos sintamos cómodas y nos escuchemos sin juzgarnos; y por supuesto, un lugar de acogida y refugio para mujeres pertenecientes a los colectivos más desfavorecidos y vulnerables.

No dudamos que este ambiente generará un espacio para la promoción de la conciencia feminista y el activismo sociopolítico, donde compartamos experiencias, saberes y opiniones, nos formemos, y generemos de-

bate para ser capaces de buscar alternativas que transformen nuestras problemáticas comunes. En ella podremos relacionarnos, conocer otras realidades y tejer redes, y por supuesto, ofrecer recursos, apoyo, compañía y escucha a aquellas mujeres que sufren violencia y/o quieran trabajar para combatirla.

### LA CASA TENDRÁ DISTINTOS TIPOS DE ACTIVIDADES

Por medio de actividades formativas y de encuentro se pretende trabajar una mirada crítica sobre la sociedad y ofrecer instrumentos para impulsar el proceso del empoderamiento, del cambio personal y colectivo que tiene como fin la transformación de las relaciones de poder entre mujeres y hombres, además de un trampolín para la participación de las mujeres en la política y la vida municipal.

Recogeremos todas las inquietudes de los colectivos feministas y de mujeres de la comarca organizadas en tres ejes principales:



*Etxeko areto nagusia gainezka irekiera festaren egunean.*

Servicios. La atención a las mujeres que se enfrentan a la violencia machista será una de las prioridades de la Casa. Somos conscientes de que el camino a la denuncia es largo y ese recorrido empieza a menudo por una persona que te escuche sin juzgarte en un clima de compañerismo, y es ese el tipo de servicio que queremos que se dé en nuestra casa. Tenemos también como objetivo poder llegar a asesorar en temas importantes para las mujeres del municipio como: el derecho de familia, derecho laboral, extranjería, tercera edad (jubilación, pensiones, viudedad, acompañamiento para realizar trámites).

Talleres de corta duración que se incluirán en una agenda conjunta de actividades (talleres, charlas, etc.) para todo el curso. Esta agenda incluirá todas las actividades de la Escuela Feminista junto con las actividades propuestas por las etxekides y otros grupos o personas, que reciban el visto bueno en la asamblea.

Grupos de empoderamiento: los grupos fijos de la actual Escuela Feminista y otros nuevos que se puedan generar tendrán su sitio en la Casa.

## **PARTE-HARTZEA ETA KONPROMEZUA FUNTSEZKOAK**

Honaino iristeko izan diren bezala, ziur gaude hemendik aurrera ere ilusioa eta gogoa motor izango direla Etxea den proietu biziari eusteko, gogoeta egiteko eta beharrezko ikusten dena aldatu edo egokitzeo. Horretarako, ezinbesteko deritzogu guzton parte hartzeari eta etxearen erabilera ahalik eta zabalena izateari. Etxekide figurak emango digu hori egiteko bidea. Izena ematen duen 16 urtetik gorako emakume oro izango da etxekide, eta horrek eskubide eta betebehar batzuk emango dizkio. Horien artean etxearen martxaren erabaki gune nagusia izango den

batzarreko parte izatea Udal Berdintasun teknikariarekin, Dinamizatzailearekin eta Berdintasun Zine-gotziarekin batera.

Helburuak betetzeko, hala nola Erreenteriako Emakumeen Etxea Oarsoaldeako elkarte feministak, emakumeen elkartek eta kide egin nahi duten emakume ugari eta era askotakoak batzen dituen eta ahotsa ematen dien tresna bihur dadin, beharrezkoa izango da proietu hau posible egingo duten bi parteen konpromisoa eta lana: etxekideena eta instituzioena.

Aipatu dugun moduan, etxearen ezaugarri nagusietako bat aniztasuna izango da, eta bertan sortutako harremanak konfiantzazkoak eta elkarrekiko errespetuzkoak izango dira. Dendarik gabe, horrek ekarpena egingo du gure inguruko espazioetan, funtzionamendua zein erabaki guneak inklusiboagoak eta bidezkoagoak izateko. Etxearen baitan taldean lan egiteak topaguneak eta konfiantzazko harremanak sortuko ditu eta azkenik, sare-tzea. Horrela, espero dugu partaidetza eta berdintasunaren aldeko lana indartzea herri mailan.

Oraindik asko dira ditugun erronak, eta horiei aurre egiteko, beharrezko da emakumeon parte-hartze politikoa eta oinarri feministak dituen eta bizitza erdigunean jarriko duen herri-proietu bat definitzea. Emakumeen etxeak esparru horretan herriko emakume gisa gure lana eta ekarpena egiteko aukera emango digu dendarik gabe, gogoeta, eztabaidea eta errespetutik abiatuz, antolatzen, ahalduntzen, proposamen politikoak eguneratzen eta errebindikazioak batzen.

## **UN MARZO LLENO DE EMOCIONES Y UN PORVENIR MEJOR**

El primer acto oficial en la Casa de las Mujeres de Erreenteria tuvo lugar el 2 de

marzo; la entrega de premios de la novena edición de Mariasun Landa sariak. Acto realmente adecuado para estrenar la casa, ya que el premio año tras año recoge las aportaciones de las mujeres a la Historia local. En la edición de este año se ha reconocido y puesto en valor el papel tan importante que desempeñan las mujeres y el movimiento feminista en los cambios sociales y políticos.

El día 8, fuera de la Casa, pero siguiendo la convocatoria de huelga feminista del Movimiento Feminista de Euskal Herria y con el lema “Si nosotras paramos, se para el mundo – Heteropatriarkatu kapitalistari PLANTO!” mujeres de todas las edades, de diferentes procedencias culturales e ideológicas, nos plantamos y llenamos las calles de nuestro pueblo de reivindicaciones, acciones y solidaridad feminista, que desbordó todas las previsiones y muestra la potencia de la movilización colectiva.

La Fiesta de Apertura de la Casa de Mujeres de Errenerteria tuvo lugar el 23. Día de alegría, celebración y de encuentro entre nosotras, las mujeres que participamos en el proceso de creación de la Casa, y muchas más que se acercaron a celebrar un día tan importante.

Martxotik aurrera, aktibitateak eskaintzeaz gain, etxeak egunero zabaltzen dizkie atea herritarrei eta datorren ikasturtekit aurrera hartuko du bere martxa arrunta, etxekideak, batzarra, batzordeak eta abar. Horrela, herri honen Historiaren kapitulu berri bat idazteari ekin diogu.

*Festa, Emakumeen  
Etxetik herriko kaleetara  
ere zabaldu zen*

